
Aktuálně z MAS Skutečsko, Košumbersko a Chrastecko, z.s.                        
 
 
Počátkem května (2. - 3. 5.2018) se členové MAS zúčastnili dvoudenní exkurze 
 „Za prosperitou venkovských ekonomik prostřednictvím rozvoje zemědělství, agroturistiky a udržitelného 
hospodaření s energiemi“. 
Jednalo se o společnou akci Celostátní sítě pro venkov a MAS SKCH, z. s. a program byl opravdu bohatý, 
neboť smyslem akce bylo nabrat inspiraci z realizace zemědělských projektů ideálně ve spojení 
s energetickými úsporami, což se ukázalo jako velmi dobrá a zajímavá volba.  Účastníci vyrazili ve středu 
brzy ráno, a tak již v 10.00 hodin mohla začít prohlídka farmy pana Edmunda Ringla, v rakouské 
vísce Rappolz. Jedná se o rodinnou farmu zaměřenou především na pěstování speciálních plodin (mák, 
kmín, borůvky) a dále na chov drůbeže včetně porážky přímo na farmě. Ročně zde vykrmí zhruba 1000 
kachen, 400 hus a 4,5 tisíce kuřat. Za doprovodu p. E. Ringla následovala komentovaná prohlídka výtopny 
na biomasu včetně neplánované, zato důkladné prohlídky elektromobilu, kterým přijel manažer výtopny. 
Následovalo povídání o přínosu LED veřejného osvětlení včetně ukázek a poté domluvený oběd v Gasthaus 
Schmidtmayer v Dobersbergu, kde se s majitelkou domluvíte česky a zaplatit můžete i v korunách. Exkurze 
pokračovala návštěvou „světa energií“ v Sonnenweltu, ve kterém za úžasného doprovodu a výkladu 
starosty města (Frank Peuker) mnozí účastníci podlehli svodům interaktivních expozic a vyzkoušeli si, co 
mohli. Veškeré expozice jsou v češtině a bezbariérový přístup (včetně doprovodu např. psího mazlíčka) 
patří k samozřejmostem. Výstava Sluneční svět nás velmi kreativním způsobem na ploše 2 000 m² provedla 
přístupem člověka k energiím od kočovných kmenů až k nejnovějším technickým novinkám. Během tohoto 
putování jsme si uvědomili nejen řadu praktických poznatků pro své vlastní bydlení, ale náročné hry 
prověřily naše aktuální vědomosti a dovednosti. Pokračovali jsme prohlídkou pasivních domů společnosti 
Sonnenplatz, které jsou určeny pro bydlení na zkoušku. Zájemci si zde mohou prožít několik dnů a nocí, a 
to i v zimě, aby se sami přesvědčili, že je opravdu možné díky výborné tepelné izolaci a sofistikované 
technologii uspořit až 90 procent nákladů na vytápění. Úžasný zážitek. Závěr dne patřil ubytování na farmě 
Bison Ranch (obec Český Rudolec) a ochutnávce místních specialit včetně společného večerního posezení. 
Druhý slunečný den jsme zahájili projížďkou na valníku mezi bizony na druhé největší farmě s chovem 
bizonů v Evropě. Třídenní „bizoňátka“ i „starosta“ bizon nám ochotně pózovali a tvářili se, že statek 
původně ze 17. století patří jen jim. A my jsme vyrazili za dalším dobrodružstvím tentokrát mezi koně na 
statek rodiny Hrnčířových, kde udržují chovatelskou tradici již po šest generací. Aktuálně zde hospodaří na 
100 ha půdy v ekologickém režimu a chovají 100 koní a mluvilo se jak o strastech dnešních chovatelů koní, 
tak především o lásce a skutečném nadšení - vše za pohledu na den starého hřebečka. Rychlý přesun a 
vystupujeme na ekofarmě Zelené údolí v obci Heřmanov. Za laskavého doprovodu starostky P. Chadimové 
a majitele p. J. Novotného jsme měli možnost nahlédnout do filozofie rodinné farmy, která se zabývá 
především agroturistikou, chovem masného plemene ovce Suffolk, jelena evropského, daňka skvrnitého a 
produkcí ryb na pěti rybnících. Farma poskytuje i agroturistiku a úžasné prostředí vám nedovolí přemýšlet 
o přírodě jinak než ochranitelsky, možná i proto, že místní louky, rybníky i les byly vytvořeny na původně 
„pouze“ zemědělské půdě. 
Závěr naší cesty směřoval pod vedením starostky za ukázkami úspěchů spojených s Vesnicí roku 2017.  
Chladivé pohlazení v místním kostele, prohlídka zrekonstruované fary, obecního úřadu, pošty a knihovny 
v jednom, vše bylo zakončeno posezením v rekonstruovaném kulturním domě. Otevřené a přátelské přijetí 
nás opravdu „dostalo“ a pohodové povídání o slastech i strastech života na venkově přesně zapadlo do 
tónu exkurze, která se opravdu vyvedla. 
 



Společným jmenovatelem všech našich zastavení s podtextem dotační podpory byla starost a péče o místa 
našeho života, o budoucnost našich dětí. Naše společné snažení má smysl. 
 
 

.  V rámci projektu Plánování rozvoje sociálních služeb na území 

MASSKCH vám tentokrát přibližujeme činnost organizace Péče o duševní zdraví. 

Nezisková organizace Péče o duševní zdraví poskytuje pomoc lidem s duševním onemocněním v 

Pardubickém a Královehradeckém kraji více než 20 let. Cílem organizace je zlepšení kvality života a 

sociálního postavení lidí s duševním onemocněním.  

Poskytované sociální služby organizace jsou dostupné i pro obyvatele menších měst a obcí díky 

rozčlenění do malých terénních týmů, které působí v běžném prostředí potřebných. V okrese Chrudim 

zajišťuje služby tým se sídlem v Chrudimi. Pracovníci týmu lidem s duševní poruchou pomáhají řešit jejich 

sociální a zdravotní problémy. Podporují je na cestě k zotavení a radí jim, jak zvládat projevy nemoci. V 

tréninkových bytech s klienty trénují dovednosti a praktické situace potřebné pro běžný život. Trénovat si 

klienti mohou i pracovní návyky v chráněné a sociálně terapeutické dílně v Pardubicích. 

Pro příklad z naší praxe přikládáme příběh klienta naší organizace.  

Petr studoval Střední zdravotnickou školu, když se u něj ve třetím ročníku začaly objevovat první projevy 

onemocnění, kvůli kterým nakonec nebyl schopen školu dokončit. Pokoušel se časem o další studium, ale 

ani to se nedařilo. V té době mu byla diagnostikována schizofrenie. Petr si sehnal několikrát práci, avšak 

zaměstnavatel s ním vždy ukončil pracovní poměr s odůvodněním, že je příliš pomalý. Což opravdu byl 

kvůli vedlejším účinkům léků. Přestal tedy léky užívat, ale tím se opět zhoršily jeho projevy nemoci. Často 

nevěděl, co se s ním děje a kde je. Slyšel v hlavě hlasy. Z původních plánů cestovat po světě a pomáhat 

jako zdravotník lidem, musel ustoupit. Chtěl se alespoň osamostatnit od rodiny a sám bydlet. Ani to se 

moc nevedlo. Velmi hubl, chodil neupravený, často několik dní nevycházel z bytu. Po nějaké době si jej 

rodina vzala zpět k sobě. Takto bez práce, přátel (o které v důsledku nemoci přišel) a životního zájmu žil u 

rodičů dvanáct let. 

Po vzniku služeb pro lidi s duševním onemocněním se rodina začala zajímat, zda by nabízená pomoc 

mohla být prospěšná i jejich synovi. Ukázalo se, že při potřebné míře podpory a vhodné léčbě je pan Petr, 

kterému je nyní 35 let, schopen mnohem víc, než jen sedět zavřený ve svém pokoji. Nyní žije v 

tréninkovém bytě. Sám si obstarává jídlo, uklízí, pere, žehlí. Má několik známých, se kterými chodí na 

procházky nebo kávu. A dokonce má i práci, do které dochází čtyři dny v týdnu na dvě hodiny denně. 

Více na: www.pdz.cz/pobocka-chrudim.html  

 

http://www.pdz.cz/pobocka-chrudim.html

